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     معصومه طاهري
معرق كاش�ي عب�ارت اس�ت از قطعه هاي 
تراشيده ش�ده كاش�ي كه نقوش مختلف 
را از رنگ هاي متفاوت تراش�يده و در كنار 
يكديگر قرارداده و به شكل قطعاتي بزرگ 
در آورده و روي دي�وار نص�ب مي ش�ود تا 
زينت بخش بنا گردد. اين نقوش زيبا گاهي 
از نقش هاي گره كشي و گاهي از نقش هاي 
مختلف مانند گل و بوته، اس�ليمي ، ختايي 
يا خطوط مختلف تشكيل مي گردند؛  هنري 
اصيل و قديمي كه تنه�ا مختص ايرانيان و 
به خصوص اصفهاني هاس�ت، اما متأسفانه 
اين روزها خبره�اي ناراحت كنن�ده اي از 
مرگ معرق كاشي به گوش مي رسد. استاد 
حس�ين فروغ�ي هنرمن�دي اس�ت كه از 
12س�الگي وارد دنياي زيبا و جذاب معرق 
كاشي شد. چند سال شاگرد استاد حسين 
مصدق زاده ب�ود تا اينكه ف�وت و فن كار را 
آموخت و تا به امروز در اين حرفه مشغول 
به كار اس�ت، به ط�وري كه موي س�فيد و 
دست هاي پينه بسته اش خبر از كوله باري 
از تجرب�ه در اين هن�ر مي دهد، ام�ا امروز 
وقتي مي بين�د هنر اصيل و س�نتي ايراني 
معرق كاشي به دليل بي رونقي روبه نابودي 
اس�ت دلش مي گيرد و آه سردي مي كشد. 
اس�تاد خ�ود ش�ما تلاش�ي براي 

ماندگاري معرق كاشي كرده ايد؟
 به اندازه وس��ع و توانم هميش��ه تلاش مي كنم 
چ��ون حيف اس��ت اي��ن هن��ر زيب��ا و اصيل از 
 بين ب��رود. كارگاه��ي راه اندازي ك��ردم و حدود

20، 30 نفر هم مشغول به كار هستند ولي حرف 
جاي ديگري است. افراد به س��ن و تجربه من به 
تعداد انگشتان دست هم نمي رسند و اين هنر در 

حال از بين رفتن است. 
حدوداً چند نفر در اين هنر فعاليت 

دارند؟
در اصفهان نزديك به 70 هنرمند داريم كه از 
اين بين استادان برجسته و شاخص حدود10 

نفر هستند و اين تعداد خيلي كمي است.
در چه شهرهايي معرق كاشي وجود 

دارد؟
مهد اين هنر شهراصفهان است. درمشهد هم 
كار را ش��روع كردند كه هنرمندان فقط براي 
آس��تان قدس كار مي كنند البت��ه آن هم به 

سال هاي بسيار دور برمي گردد. 
مانند ساير هنرهاي صنايع دستي، 
 معرق كاشي هم دچار تحول دنياي 

ماشينيزم شده است؟
بل��ه در گذش��ته ب��ا وضعي��ت س��ختي كار 
مي كرديم. بايد س��اعت ها با صب��ر و حوصله 
چشم مي گذاش��تيم تا يك بوته گل دربيايد. 
آن زمان واقعاً جنس كاش��ي ها فرق مي كرد. 
صددرصد جنس و رنگ بهتر ب��ود. البته هنر 
فرقي نكرده، اما امروز همه چيز ماشيني شده 
است. الان چون وضع كسب و كار به خصوص 
هنرهاي صنايع دس��تي كساد است، خود من 
به هفت رن��گ روي آوردم كه در مقايس��ه با 
كار اصيل معرق كاشي مانند فرش ماشيني و 
دستبافت است. مسلماً فرش دستبافت خيلي 

بهتر و جذاب تر است. 
چرا به هفت رنگ روي آورديد؟

من هم در اين جامعه زندگي مي كنم و زندگي 
هزينه دارد. مجبورم به اين كارهاي ماشيني 
روي بي��اورم چ��ون از نظر قيمت، مش��تري 
توان خريد هنر اصيل معرق كاش��ي را ندارد 
و س��فارش هم نمي دهد. البته براي ما جاي 
افت دارد و شايس��ته نيست با س��ال ها كار و 
پيشكسوتي به هفت رنگ روي بياوريم ولي به 

دليل حمايت نشدن ناچار هستيم. 
كارب�رد مع�رق كاش�ي در چ�ه 

زمينه هايي است؟ 
 غير از مس��اجد مي توان از معرق كاش��ي در 
س��اختمان هاي مختلف و مكان ه��اي اداري 
اس��تفاده ك��رد مانن��د آرم ات��اق بازرگاني، 
دانشگاه ها، س��ازمان هاي ثبت احوال كه آرم 
ثبت احوال اصفهان را خودم انجام دادم. معرق 
كاشي خيلي جاي كار دارد، اما متأسفانه خود 

هنر خريداري ندارد و رو به كساد است. 
مع�رق كاران كاش�ي در خ�ارج از 
كش�ور براي پروژه هاي بين المللي 

هم حضورداشته اند؟
بله استادان برجس��ته اين هنر به كشورهاي 
ديگر براي كار دعوت شده اند. در كشورهايي 
چون عمان، كويت، س��وريه، كرب��لا و نجف 
مي توان آثار دست آنها را ديد. آنها بعد از پايان 

پروژه هاي كاري هم برگشتند. 

مي�راث فرهنگ�ي در قب�ال معرق 
كاشي اقدامي انجام داده است؟

بله، مدام هم به سازمان ميراث فرهنگي رفت 
و آمد داري��م، ولي خود كار در س��اختمان ها 
كم ش��ده و خريداري ن��دارد و س��ازمان ها و 
اداراتی هم كه مي توانند س��فارش كار بدهند 
تا معرق كاشي جان بگيرد دراين باره تعاملي 
ندارند. الان بسياري از هنرمندان اين رشته به 
شغل هاي ديگري روي آوردند زيرا برايشان به 
صرفه نيست. مشكل اين است كه معرق كاشي 
صنف ندارد و اين خيلي براي ما بد است كه با 
داشتن سابقه كار در معرق كاشي زير پوشش 
هفت رنگ بروي��م. آنها صنف دارن��د ولي ما 
نداريم. اتفاقاً مي��راث فرهنگي هم متولي كار 

شد اما هنوز كاري انجام نگرفته است. 
 مشكل كجاست؟

احترام به پيشكسوت ها و استادان مثل گذشته 
نيست و كم شده است، از طرفي حمايت هم 
نمي ش��ويم. مثلًا من براي كار به مس��جدي 
مي روم وقتي بودجه ندارند نمي توانم كار معرق 

كاشي انجام دهم. 
 اگر ب�راي نم�اي خانه ها ب�ه جاي 
نماهاي غرب�ي و يكنواخ�ت از اين 

هنراستفاده شود كمكي مي كند؟
عده اي نظرشان اين اس��ت كه معرق كاشي 
براي مس��جد است و مناس��ب خانه نيست و 
ما نمي خواهيم نماي س��اختمان مس��كوني 
مانند مس��جد و محراب ش��ود، درحالي كه 
يك فرش انواع طرح ها و نقش��ه ها را دارد ما 
مي توانيم روي  كاش��ي طرح ه��اي متنوعي 
بياوريم كه س��بك كار با مسجد فرق كند. در 
حال حاضر در كشورهاي ديگر همين كار را 
مي كنند خيلي هم اس��تقبال مي شود مانند 
دوبي كه اين كار انجام شده و خيلي هم زيبا و 
ديدني است. در پاساژها و مكان هاي تجاري 
هم از اين هنر استفاده كردند ولي اينجا هنوز 

جانيفتاده است. 
يك�ي از صحبت هايي كه مي ش�ود 
اين است كه اگر نماي خانه و مغازه 
را كاش�ي كنيم احتمال ريختن آن 
وجود دارد و با ص�رف هزينه، كار از 

بين مي رود، درست است؟
ما معرق كاشي داشتيم كه فردي پدرش قابي 
را در اتاق زده، آمده به ما گفته است همين قاب 
را در جاي ديگر ببريم. ما اين قاب را كه با گچ 
بوده بريديم و در محل ديگري نصب كرديم. 
اتفاقاً چون كار با دقت است به هيچ عنوان خرد 
نمي ش��ود و از بين نمي رود. كاشي هاي هفت 
رنگ چون زير كارچيني است مي ريزند ولي 

معرق كاشي اينطور نيست. 
هزينه كار ش�ما بالاتر از هفت رنگ 

است؟
بل��ه، الان هفت رن��گ 300، 400 هزار حتي 
كمتر هم در ب��ازار موجود اس��ت، ولي كار ما 
تا 4 ميليون هم قيمت دارد چون بايد چش��م 
گذاشت. واقعاً زحمت، دقت و ظرافت زيادي 
دارد و همه با دست انجام  مي شود. كاشي هاي 
هفت رنگ 10 سانت يا 15 سانت هستند ولي 
ما كاشي نيم س��انت يا حتي كمتر هم داريم. 
وقتي اين ظرافت را داري��م مي توان روي هر 

چيزي قالب زد. 
چرا كاش�ي هاي گنبد مسجد امام 
اصفهان ترك خوردند به طوري كه 
س�ازه گنبد دچار برآمدگي شده و 

نياز به مرمت دارد؟
اتفاقاً پدر استاد بنده اين مس��جد را بنا كرده 
و الان خود استاد با ش��ناخت به كار پدرش، 
مرمت گنبد را ب��ه عهده گرفته  اس��ت. علت 
اين مش��كل آن اس��ت كه دورتادور اين بناي 
قديمي و تاريخي، ماشين هاي زيادي رفت و 
آمد مي كنند كه باعث لرزش مي شوند. خود 
اس��تاد مصدق زاده مي گويد چون پايه گنبد 
سس��ت ش��ده با هر قدرتي، باز هم مثل قبل 
جواب نمي دهد اين هم به خاطر لرزش اطراف 
آن است و همين باعث ترك خوردن كاشي ها 

شده است. 
چرا كاش�ي هاي تازه ب�راي مرمت 

گنبد چروك برداشته اند؟
چون جن��س قديم با امروز فرق كرده اس��ت. 
اول كاشي ساخته مي ش��ود بعد روي كار قرار 
مي گيرد. خاك امروز اس��تحكام و ورزيدگي 
قديم را ن��دارد البته افراد با س��ابقه و توانايی 
هس��تند كه مي توانند روي كيفيت كاشي ها 
نظارت داش��ته باشند تا كاش��ي هاي خوب و 
بدون چروكي توليد ش��ود اما به طور كل هنر 

معرق كاشي مستحكم است.

هنرمند پيشكسوت معرق كاشي:

 معرق كاشي، هنري اصيل كه در حال نابودي است

88498436سرويس فرهنگي

شجاعي طباطبايي چهره هنر 
انقلاب در سال 95 شد

ش�جاعي  طباطباي�ي  س�يد  مس�عود 
كاريكاتوريس�ت در آيي�ن اختتامي�ه هفته 
هنر انقلاب اس�لامي حوزه هنري ب�ه عنوان 
چهره هنر انقلاب در س�ال ۹۵ معرفي ش�د. 
ل��وح تقدي��ر و تنديس زري��ن اي��ن هنرمند را 
احمدرضا درويش، محسن مؤمني شريف رئيس 
و محمد حمزه زاده معاون سينمايي حوزه هنري 
اهدا كردند. سيدمس��عود شجاعي طباطبايي در 
سخناني عنوان كرد: خود را در جايگاهي نمي بينم 
كه اين جايزه شامل حال من شود. بزرگان زيادي 
در عرصه هاي مختلف هنر هس��تند كه بايد اين 

جايزه را دريافت كنند. 
او با بيان اينكه جش��نواره هولوكاس��ت يك كار 
جمعي بود، عنوان كرد: ماه پيش در كشور لبنان 
يك كلاس و كارگاهي برگزار كردم. در جايي به 
نام مزار شهداي مدافع حرم با شهيدي آشنا شدم 
كه 13 س��ال در زندان هاي رژيم صهيونيس��تي 
اسير بود و پس از آزادي به دفاع از حرم حضرت 

زينب)س( پرداخته و در نهايت شهيد مي شود. 
چهره س��ال هنر انقلاب در س��ال 95، در پايان 
گفت: نكته جالب نامه هاي دختر او بود كه بر سر 
مزار اين شهيد ديده مي شد. اين جايگاه و جايزه 
را به خانواده اين ش��هيد و دختر او زينب، تقديم 
مي كنم. پيش از شجاعي طباطبايي  مؤمني شريف 
در س��خناني درباره اين هنرمند گفت: جشنواره 
كاريكاتور هولوكاست در شرايط ويژه اي برگزار 
شد. اين جشنواره نشان دهنده اين بود كه ادبيات 

و هنر ما بعد بين المللي پيدا كرده است. 
او ادامه داد: از طرف ديگر س��ه وزير امور خارجه 
كشورهاي مختلف و سازمان يونسكو به ما فشار 
آوردند كه اين جشنواره برگزار نشود؛ اين جشنواره 
برگزار شد و از طرف برخي رسانه ها چندان ديده 
نشد. او با اشاره به اينكه رهبر معظم انقلاب از اين 
كار حماي��ت كردند، افزود: مق��ام معظم رهبري 
به آقاي شجاعي فرمودند آقاي شجاعي حسابي 
مشغول به كوبيدن و رفتن به جلو هستيد. هر چه 
آنها را عصباني كرد ما را خوشحال تر كرد. در اين 
راه پافشاري كرديد و صبوري به خرج داديد تا در 

اين زمينه به موفقيت رسيديد. 
در ادامه اختتاميه هفته هنر انقلاب اسلامي، محسن 
مؤمني ش��ريف، رئيس حوزه هنري ضمن تشكر و 
قدرداني از كساني كه در راه انقلاب اسلامي تلاش 
كردند، گفت: در هفته هنر انقلاب اسلامي حرف هاي 
خوبي زده شد با توجه به اينكه زمانه، زمانه خوبي 
نبود و هفته هنر انقلاب مصادف با كانديداي رياست 
جمهوري بود و تمام توجهات روي سياست جمع 
شده بود اما باز از خداوند متشكريم كه اين فرصت 
را در اختيار ما قرار داد تا براي بار س��وم چهره هنر 
انقلاب اس��لامي را برگ��زار كنيم. اي��ن كار خيلي 
مهمي اس��ت و به اهميت آن واقف هستيم. رئيس 
حوزه هنري به كارهاي مهم انجام ش��ده در سال 
قبل اشاره كرد و گفت: خوشبختانه در سال گذشته 
هنرمندان خوش درخش��يدند، ادبيات بازار خوبي 
داشت و مخاطب جديد پيدا كرد و شاهد جواناني در 
اين عرصه بوديم كه نشان دهنده راه مقدس انقلاب 
اسلامي هستند و اين اصلًا شعار و آرزو نيست، بلكه 

حقيقتي كاملاً مشهود است.  
-----------------------------------

 هادي حجازي فر 
به »نفس« پيوست

هادي حجازي فر بازيگر 
س�ينم�ا، نخس��تين 
حض�ور در تلويزي�ون 
را ب�ا س�ريال »نفس« 
ب�ه كارگردان�ي جليل 
سامان تجربه مي كند. 
به گزارش روابط عمومي 

اين س��ريال، ه��ادي حجازي فر ب��ا ايفاي نقش 
حاج احمد متوس��ليان در »ايس��تاده در غبار« 
بهترين فيلم س��ي و چهارمين جش��نواره فيلم 
فجر به ش��هرت رس��يد. او كه اي��ن روزها فيلم 
»ماجراي نيمروز« را در اكران سينماها دارد، در 
سي وسومين جشنواره فيلم كوتاه و سي وپنجمين 
جشنواره فيلم فجر نامزد دريافت جايزه بهترين 
بازيگر مرد شد. »نفس« اين روزها آخرين مراحل 
تصويربرداري خود را در تهران پشت سر مي گذارد 
و حجازي فر آخرين بازيگري است كه به آخرين 
قسمت از سه گانه سامان پيوسته و ايفاي يكي از 

نقش هاي مهم فيلمنامه را برعهده دارد. 
پيش از اين در اسفند 95 معاون سيما در بازديدي 
كه از پشت صحنه اين سريال داشت اعلام كرده 
بود با توجه به قرار گرفتن مناسبت هاي 15 خرداد 
و 7 تير در ماه رمضان سال آينده دست اندركاران 
سريال نفس مي كوشند آن را براي پخش در ماه 
رمضان س��ال 96 آماده كنند. داس��تان »نفس« 
درباره جواني پر شر و شور اس��ت كه در بحبوحه 
وقايع انقلاب رازي در زندگي اش فاش مي ش��ود. 
او براي رس��يدن به حقيقت حوادث پيچيده اي را 
پشت سرمي گذارد. مسعود رايگان، ژاله صامتي، 
عليرضا كمالي، بهناز جعفري، احسان اماني، شهاب 
شادابي، هادي عامل هاشمي، پژمان جمشيدي با 
معرفي ساناز سعيدي و با حضور فاطمه گودرزي، 
هدايت هاش��مي، داري��وش فرهن��گ، معصومه 
قاسمي پور، سودابه بيضايي، رامين راستاد و قربان 
نجفي بازيگران اصلي اين سريال هستند. »نفس« 
توليد گروه فيلم و سريال شبكه سوم سيما سومين 
س��ريال از سه گانه »جليل س��امان« است كه به 
همت رضا نصيري نيا مجري طرح، هفته هاي آخر 

تصويربرداري را پشت سر مي گذارد.
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ردپای»هنر براي هنر« در جشنواره جهاني فجر
»زيتون هاي شكسته« كه در راستای منافع ملی ماست در بخش جنبی جشنواره قرار گرفته است

    جواد محرمي 
رضا ميركريمي دبير جش�نواره جهاني 
فجر در نشست خبري اين رويداد هنري 
از رابطه سينما با منافع ملي در كشورهاي 
صاحب سينما س�خن گفته بود و به نظر 
مي رس�د با اختصاص بخش�ي جنبي با 
عنوان »زيتون هاي زخمي« تلاش كرده 
است اين سخن در حد حرف باقي نماند. 
بخش�ي كه با موضوع ح�وادث و فجايع 
كش�ور س�وريه و البته موض�وع داعش 
در نظر گرفته شده اس�ت. موضوعي كه 
بي ترديد به شكلي مستقيم با منافع ملي 
كشورمان در رابطه است. رويدادي تا اين 
اندازه مهم به طور طبيعي نمي تواند و نبايد 
از چشم برگزاركنندگان جشنواره اي كه 
ادعاي جهان�ي دارد دور بماند اما به نظر 
مي رس�د اين بخش به همان ان�دازه كه 
جنبي، حاش�يه اي و غيررقابتي اس�ت 
از عم�ق و اثرگ�ذاري لازم در ح�د ن�ام 
جشنواره جهاني فجر برخوردار نيست. 

    اقدامي كه عمق ندارد
»جوان« در گزارشي كه دو روز پيش با عنوان 
رابطه سينما و منافع ملي، از حرف تا عمل در 
همين صفحه منتشر كرده بود به اين مسئله 
اشاره كرده بود كه سخنان دبير جشنواره فجر 
در اينباره را بايد به ف��ال نيك گرفت، چراكه 
به نظر مي رس��د ق��دري از رويكردهاي هنر 
براي هنر به نس��بت س��ال هاي پيش فاصله 
گرفته است. البته همه جشنواره هاي معتبر 
و غيرمعتبر جهاني سياس��ت هاي منطبق با 
منافع ملي خود را به ش��كل غيرمحسوس و 
به اصطلاح چراغ خاموش دنب��ال مي كنند. 

براي مثال اگر قرار است جشنواره كن از آثار 
دگرباشانه حمايت كند به طور كاملًا رسمي و 
با تابلوي مشخص اقدام به اين كار نمي كند يا 
آكادمي اس��كار در همين آخرين دوره خود 
بدون اينكه بخشي با عنوان سوريه اضافه كند 
اس��كار بخش مس��تند خود را به فيلم »كلاه 
سفيدها« با موضوع جنگ س��وريه اعطا كرد 
اما در ايران هنوز در جشنواره فجر بخش هاي 
موضوعي برگزار مي شود و جالب است از دل 
اين بخش ه��ا چيز دندانگيري ه��م به لحاظ 
كيفي عاي��د مضامين اينچنيني نمي ش��ود. 
چنين بخش هايي كه معمولاً به طور غيررقابتي 
گنجانده و برگزار مي شوند به انگيزه ارائه بيلان 
به مديران و كساني كه مطالبه درباره نسبت 
منافع ملي با سينما دارند انجام مي شود. براي 
مثال رضا ميركريمي دبير جشنواره مي تواند 
با نام بردن از بخش زيتون هاي زخمي مدعي 
شود كه بخشي را به موضوع سوريه اختصاص 
داده است حال آنكه فرهنگ، عرصه اي است 
كه كميت مدار نيست، بلكه كيفيت مدار است 
و نتيجه كيف��ي اختصاص چنين بخش هايي 

است كه اهميت پيدا مي كند. 
    يك مطالبه جدي

ه��رگاه جش��نواره جهاني فج��ر در بخش 
رقابتي فيلمي با موضوع سوريه و داعش را 
كه منطبق بر نگاه مقاومت اسلامي است در 
اين رويداد هنري شركت داده و به آن جايزه 
داد و فضاسازي رسانه اي لازم براي آن انجام 
گرفت مي تواند مدعي باشد كه مانند اسكار 
منطبق با منافع ملي كشور عمل كرده است 
وگرنه صرف ق��رار دادن يك بخش جنبي 
و حاش��يه اي به عنوان ويترين جش��نواره 

نمي تواند اثبات كن��د كه رضا ميركريمي و 
دوستانش به موضوع منافع ملي در سينماي 
ايران باور جدي دارند و سخن و عمل امثال 
او را بايد به انگيزه مصون مان��دن از انتقاد 

دلسوزان هنر انقلاب قلمداد كرد. 
    معرفي 1۰ فيلم راه يافته به بخش 

»زيتون هاي زخمي« جشنواره فجر
بخش »زيتون ه��اي زخمي« ك��ه يكي از 
بخش هاي غيررقابتي اين دوره از جشنواره 
جهاني فيلم فجر محسوب مي شود به آثاري 
اختصاص دارد كه موضوع جنگ س��وريه و 
مبارزه با داعش را مورد توجه قرار داده است 
و در اين بخش جنبي 10 فيلم كوتاه، مستند 
و سينمايي در بخش »زيتون هاي زخمي« 
به نمايش درمي آيد. بحران سوريه بحراني 
بين المللي اس��ت كه برخ��ي از تحليلگران 
سياس��ي آن را جن��گ جهان��ي كوچ��ك 
مي نامند. جشنواره جهاني فجر مدعي است 
قصد دارد با به نمايش در آوردن منتخبي از 
آثار فيلمسازان ايراني و عراقي، به اين بحران 
منطقه اي و جهاني بپ��ردازد و از اين طريق 
زاويه اي متفاوت با نگاه فيلمسازان غربي را در 
معرض ديد مهمانان خود قرار دهد و با معرفي 
اين آثار به خريداران خارج��ي بازار فيلم و 
ديگر مهمانان نس��بت به توزيع بين المللي 
آنها همت گمارد. گفته مي شود تعدادي از 
اين فيلم ها براي اولين بار به معرض نمايش 
عمومي در خواهند آمد. اس��امي فيلم هاي 
راه يافت��ه به اين بخش از جش��نواره به اين 
شرح اس��ت: »كويرس وطن كوچك من« 
ساخته سعيد صادقي )مس��تند بلند(، »از 
حس��كه با عشق« س��اخته محمد فراهاني 

)فيلم كوت��اه(، »آلان« مصطفي گندمكار 
)فيلم كوتاه(، »آگوس��ت« ب��ه كارگرداني 
مش��ترك احمد زائري، محمد اسفندياري 
و ماريا مواتي)فيلم بلند س��ينمايي(، »شام 
آخر« به كارگرداني محمدقانع فر )مستند 
بلند(، »كچ« ساخته مهرداد حسني )كوتاه 
داس��تاني(، »پرچم س��ياه« به كارگرداني 
ماجد نيسي )مستندنيمه بلند(، »بابايي« به 
كارگرداني مظفر حسين خاني هزاوه)مستند 
بلند( و »بادس��ياه« به كارگرداني حس��ين 

حسن )فيلم بلند سينمايي(. 
»كويرس...« اولين نمايش بين المللي را در 
جشنواره جهاني فجر پيش رو خواهد داشت. 
اين فيلم كه ماجراي حضور »شاليش« در 
ميدان جنگ س��وريه است، محصول ايران 

است و به زبان عربي ساخته شده است. 
»شام آخر« را محمد قانع فر كارگرداني كرده 
و محصول مشترك ايران و سوريه است. اين 
فيلم پيش از اين در جشنواره سينماحقيقت 
به نمايش درآمده بود. فيل��م »بابايي« در 
اولين نمايش جهاني در جش��نواره جهاني 
فجر روي پرده م��ي رود. اين فيلم محصول 
س��ال 2017 اس��ت و قصه آن به اين شرح 
است: عليرضا بابايي دانشجوي كارشناسي 
ارشد و كارمند دانش��گاه تصميم مي گيرد 
براي دف��اع از حرم اهل بي��ت)ع( و مبارزه 
با داعش به س��وريه برود. عليرضا دو فرزند 
دختر دارد كه رابطه اي عاشقانه با پدر دارند. 
آنها با وجود عشق فراوان به پدر، موافق اين 

سفر هستند. عليرضا به عراق مي رود و... 
يكي از فيلم هاي بلند سينمايي كه در اين 
بخش اكران مي شود »آگوست« است. اين 
فيلم را سه كارگردان جوان به نام هاي احمد 
زائري، محم��د اس��فندياري و ماريا مواتي 
س��اخته اند. اين فيلم اولين اكران جهاني 
را در جش��نواره جهاني فجر خواهد داشت. 
داس��تان فيلم به اين شرح اس��ت: ويليام 
سرباز امريكايي از موقعيتي سخت در زندان 
ابوغريب به كمپ موقت نظاميان امريكايي 
در بيابان هاي عراق منتقل شده و سعي در 
فراموشي گذشته دارد. ديگر فيلم سينمايي 
اين بخش »باد سياه« ساخته حسين حسن 
محصول كشورهاي عراق، آلمان و قطر است. 
اين فيلم كه در كردس��تان عراق و به زبان 
كردي ساخته شده ماجراي يك زوج ايزدي 
به نام ركو و پرو است كه قرار است به زودي 
ازدواج كنند. باحمله نيروه��اي داعش به 
سنجار، اين دو از هم جدا مي شوند. اين فيلم 
از بازيگر و فيلمبردار ايراني س��ود مي برد. 
سي و پنجمين جشنواره جهاني فيلم فجر، 
از اول تا هشتم ارديبهشت 1396)21 تا 2۸ 
آوريل 2017( به دبيري رضا ميركريمي در 

تهران برگزار مي شود.

   محمدصادق عابديني
برنامه تلويزيوني هفت ب�ا تيم جديدي 
اج�را خواهد ش�د ت�ا به�روز افخمي و 
تيم برنامه س�ازش ديگ�ر در اين برنامه 
حضور نداش�ته باش�ند. آنچه مرتضي 
مير باق�ري، معاون س�يما وع�ده آن را 
قبل از عي�د داده بود قرار اس�ت بعد از 
انتخابات رياست جمهوري محقق شود 
و برنامه »هفت« كه نسبت سود و زيانش 
براي سينما در حال معكوس شدن بود، 
اصلاح و به تيم جديدي س�پرده ش�ود. 

  تيم سوم هم از »هفت« رفت
بهروز افخمي كه بعد از »فريدون جيراني« 
و »محمود گبرلو« سومين سردبير و مجري 
برنامه »هفت« بود، بعد از دو س��ال اجراي 
برنامه كه همراه با كش و قوس هاي فراواني 
بود، در س��ري جدي��د اين برنام��ه حضور 
نخواهد داش��ت. خبر تغيي��رات در برنامه 
»هفت« ابتدا در كانال تلگرامي اين برنامه 
و به نقل از مدير گروه اجتماعي شبكه سه 
سيما منتشر شد. ناصر كريمان، مدير گروه 
اجتماعي شبكه سه سيما اعلام كرد: برنامه 
سينمايي »هفت« تا بعد از انتخابات رياست 
جمهوري 96پخش نخواهد ش��د و سري 
جديد اين برنامه پس از برگزاري انتخابات 
با تيم جديدي مي آيد. وي در اين خصوص 
افزود: باتوجه به اتمام قرارداد دومين سال 
اجراي اين برنامه با س��ازمان صداوسيما، 
جلس��اتي با گروه س��اخت برنامه »هفت« 
جهت توافق مجدد برگزار و خواس��ته هاي 
سازمان صداوسيما طرح شد. از سويي آقاي 
افخمي به دنبال ساخت فيلم سينمايي شان 
بودند. درنهايت تفاهم دوسويه اين شد كه 
پس از برگزاري انتخابات رياست جمهوري، 
تيم جديدي به س��ر كار آي��د. علي اصغر 
پور محمدي، مدير شبكه سه سيما نيز در 
گفت و گو ب��ا يك��ي از خبرگزاري ها عنوان 
كرد: بهروز افخمي اواخر س��ال گذشته از 
برنامه هفت خداحافظي كرده اس��ت. وي 

درب��اره انتخاب جايگزين اي��ن مجري نيز 
عنوان داشت: در حال حاضر افراد بسياري 
هستند كه براي سپردن برنامه به آنها اعلام 
آمادگي كرده اند ول��ي ما ترجيح مي دهيم 
بهترين انتخ��اب را داش��ته باش��يم و در 
حال رايزني هس��تيم. تا به حال سه چهره 
سينمايي بر مسند سردبيري و اجراي برنامه 
»هفت« تكيه زدند كه دو ت��ن از آنها جزو 
كارگردان ها و يك نفر نيز جزو منتقدان و 
مجريان نشست هاي نقد و بررسي فيلم هاي 
جشنواره فيلم فجر بوده اند. رويكرد برنامه 
»هفت« در زمان اج��راي فريدون جيراني 
و بهروز افخمي رويكردي چالش��ي تر بود 
و حضور مسعود فراس��تي به عنوان منتقد 
ثابت در كنار اي��ن دو كارگ��ردان، فضاي 
راديكال تري را به برنامه مي بخشيد. فراستي 
در دوره اي كه تيم بهروز افخمي در برنامه 
»هفت« حضور داش��ت، توانست به بازيگر 
تأثير گذار برنامه تبديل شود و بي پروا تر از 
گذشته به نقد سينما و آثار سينماي ايران 
بپردازد؛ موضوعي ك��ه گاه از دايره اخلاق 
و ادب خارج ش��ده و باعث آزردگي خاطر 
بينن��دگان تلويزيون و بخ��ش عمده اي از 
سينماي ايران شد. موضوع توهين مجري 
و كارش��ناس برنامه »هفت« به س��ينما و 
استفاده از ادبيات نامناسب در اين برنامه، 
حتي به نشست رسانه اي معاون سيما نيز 

كشيده شد و مرتضي ميرباقري معاون سيما 
به اصحاب رس��انه قول اصلاح اين برنامه را 
داد. اصلاحاتي كه گويا به تغيير تيم اجرايي 

برنامه منجر شد. 
  نظر بهروز افخمي درباره تغييرات

 در »هفت«
بهروز افخمي س��ردبير و مج��ري برنامه 
»هفت« درب��اره جداي��ي اش از »هفت« 
گفت: پس از دو سال قرارداد همكاري ما 
با سازمان صداوسيما به اتمام رسيد. وي 
ادامه داد: در سال جديد براي توافق مجدد 
جلس��ه اي با مديران تلويزيون داش��تيم 
كه همه چيز ب��ا خوبي و خوش��ي همراه 
بود. من در آن جلس��ه به مدي��ران اعلام 
كردم مي خواهم به س��راغ س��اخت فيلم 
س��ينمايي ام بروم، چراك��ه فكر مي كنم 
ديگر همه گفتني ه��ا را گفته ام و به آنچه 
در هف��ت مي خواس��تم رس��يده ام. وي 
ادامه داد: مدي��ران تلويزيون نيز به دنبال 
ايجادد تغييراتي در ساختار برنامه بودند 
و خواسته هايي داشتند. در نهايت به اين 
توافق رس��يديم كه گروه ديگري برنامه 
هفت را اجرا كنند. ولي من ان شاءالله هر 
زم��ان لازم بود و تيم جديد خواس��ت در 
هفت حضور پيدا خواهم كرد. افخمي در 
انتها عنوان  كرد حضورش در سري جديد 
برنامه هفت به عنوان مهمان خواهد بود. 

يعني آن چيزي كه در دوره اجراي برنامه 
براي فريدون جيراني اتفاق افتاد و به عنوان 
مهمان به برنامه اي كه خودش پايه گذار آن 
بود دعوت شد. آنچه از سخنان افخمي به 
نظر مي رسد اين است كه اصلاحات مد نظر 
مديران سيما فراتر از آنچه بوده كه افخمي 
و تيمش انتظار آن را داش��ته اند. پيش از 
عيد نيز و بعد از موضع گيري صريح معاون 
سيما، بهروز افخمي ديگر در برنامه هفت 
حاضر نشد و برخي از رس��انه ها اين گونه 
عنوان كردند كه عدم حضور اين منتقد بنا 

به نظر مديران تلويزيون بوده است. 
  »هفت« همچنان مهم ترين برنامه 

تلويزيوني درباره سينما
برنامه »هفت« اولين برنامه هفتگي تلويزيون 
اس��ت كه به اخبار و حاشيه هاي سينماي 
ايران مي پردازد و از حيث تأثيرگذاري نيز 
مهم ترين برنامه تلويزيوني تا به امروز بوده 
است. برنامه اي كه با تغيير سردبيرهايش 
رويكرد برنامه نيز تا حد زيادي تغيير كرده 
و مي ش��ود گفت رويكردهاي سياس��ي و 
فرهنگي هر كدام از مجريان اين برنامه در 
شكل دهي به نوع نگاه »هفت« تأثير بسزايي 
داشته است. تلويزيون نشان داده كه حفظ 
برند »هفت« آنقدر برايش مهم است كه تا 
به حال سه سردبير را عوض كرده تا بتواند 
»هفت« را سرپا نگه دارد. حال بايد ديد در 
دوره چهارم اجراي »هفت« سياست هاي 
س��ازمان براي اين برنامه چه خواهد بود و 
آيا قرار است تيم جديد تحول بنياديني در 
اجرا و سياست هاي »هفت« داشته باشند يا 
همان رويكرد قبلي را با كمي اصلاح و تعديل 
نظرات تند نسبت به بدنه سينما ادامه دهند. 
آنچه مسلم است با تغيير تيم اجرايي فعلي 
و سابقه بد حضور مسعود فراستي به عنوان 
منتقد ثابت برنامه »هفت« امكان اينكه در 
دوره چهارم فراستي باز هم به عنوان منتقد و 
كارشناس ثابت در برنامه حضور داشته باشد 

تا حد زيادي بعيد به نظر مي رسد.

تلويزيون ترجيح داد »هفت« را از افخمي بگيرد و به تيم جديد بدهد
»هفت« در مسير اصلاح


